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ному рівні триптази (< 11 нг/л) та 20 мг дезлоратади-
ну за 30 хвилин до вакцинації при підвищеному рівні 
триптази (≥ 11 нг/л) з подальшим спостереженням 
за станом пацієнтів протягом доби після вакцинації 

показав свою ефективність та безпечність щодо під-
готовки такої важкої категорії пацієнтів до вакцина-
ції від інфекції SARS-CoV-2, яка на сьогоднішній день 
є життєво необхідною.

EFFECTIVENESS AND SAFETY OF ANTISARSCOV2 VACCINATION PREPARATION IN 
PATIENTS WITH CHRONIC RECCURENT URTICARIA
Y. M. Dytiatkovska1,2, N. O. Nedohybchenko1

1Dnipro State Medical University, Dnipro, Ukraine
2Public Non-profit Enterprise “Clinical Hospital of Emergency Medical Care of the Dnipro City Council”, Allergology Center, Dnipro, Ukraine

Abstract. The aim: to develop a personalized algorithm for vaccination against COVID-19 for patients with severe chronic urticaria and to 
evaluate its effectiveness and safety.
Methods. Patients with severe (according to the UAS7 scale) chronic spontaneous urticaria and concomitant gastroenterological pathology, who 
were observed at the City Allergology Center, were included in a prospective single-center clinical study. All patients underwent a complete 
physical examination, evaluation of complaints, history of life and illness, presence of concomitant pathology. Patients with a history of COVID-
19 or complete or partial vaccination against COVID-19 were excluded from the study. Blood tryptase level was determined before vaccination 
using immunofluoroenzymatic analysis (ImmunoCAP). Total serum IgE was determined using an immunochemical method. Preparation for 
vaccination against the SARS-COV-2 virus was carried out according to the developed algorithm: the appointment of 5 mg of desloratadine orally 
30 minutes before vaccination with a normal level of tryptase (< 11 ng/l); and 20 mg of desloratadine 30 minutes before vaccination at an elevated 
level of tryptase (≥ 11 ng/L) with further observation of the condition of patients during the day after vaccination.
Results. The study included 30 patients aged 24 to 63 years, median age 52 (39-59) years, of which 66.7 % were women. The duration of the 
disease was, on average, 6 years, and 63.3 % of patients suffered from urticaria for five or more years. All 100 % of patients had a severe course of 
chronic urticaria: from 28 to 42 points on the UAS7 scale, median 42 (42-42) points. Among patients with severe chronic urticaria and 
concomitant gastrointestinal pathology included in the study, 60 % had elevated serum tryptase levels, were older and had a higher prevalence of 
H. pylori infection, but a lower prevalence of concomitant allergic pathology. The level of tryptase did not correlate with the level of total IgE.
Conclusions The developed individual algorithm for pre-vaccination preparation of patients with severe chronic urticaria has shown its 
effectiveness and safety in preparing such a difficult category of patients for vaccination against SARS-CoV-2 infection, which is vital today.
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Резюме. Цель работы: разработать персонифицированный алгоритм вакцинации от СОVID-19 для больных тяжелой хронической кра-
пивницей и оценить его эффективность и безопасность.
Материалы и методы. В проспективное одноцентровое клиническое исследование были включены пациенты с тяжелой (по шкале 
UAS7) спонтанной хронической крапивницей и сопутствующей гастроэнтерологической патологией, которые наблюдались на базе 
Городского аллергологического центра. Всем пациентам проводилось полное физикальное обследование, оценка жалоб, анамнеза жизни 
и болезни, наличие сопутствующей патологии. Из исследования были исключены пациенты, имеющие в анамнезе COVID-19 или полную 
или частичную вакцинацию от COVID-19. Уровень триптазы крови определяли перед вакцинацией с помощью иммунофлюорофермент-
ного анализа (ImmunoCAP). Ig E общий сыворотки крови определялся с помощью иммунохимического метода. Подготовку к вакцина-
ции против вируса SARS-COV-2 проводили по разработанному алгоритму: назначение 5 мг дезлоратадина перорально за 30 минут до 
вакцинации при нормальном уровне триптазы (<11 нг/л) и 20 мг дезлоратадина за 30 минут до вакцинации при повышенном уровне 
триптазы (≥ 11 нг/л) с последующим наблюдением за состоянием пациентов в течение суток после вакцинации.
Результаты. В исследование было включено 30 пациентов в возрасте от 24 до 63 лет, Ме 52 (39-59) года, из которых 66,7 % — женщины. 
Продолжительность заболевания была, в среднем, 6 лет, а 63,3 % пациентов болели крапивницей в течение пяти и более лет. Все 100 % паци-
ентов имели тяжелую степень течения хронической крапивницы: от 28 до 42 баллов по шкале UAS7, Ме 42 (42-42) баллов. Среди пациентов 
с тяжелым течением хронической крапивницы и сопутствующей гастроэнтерологической патологией, включенных в исследование, 60  % 
имели повышенный уровень триптазы сыворотки крови, а также были более старшего возраста и имели большую распространенность инфек-
ции H. pylori, но меньшую распространенность сопутствующей аллергопатологии. Уровень триптазы не коррелировал с уровнем общего IgE.
Выводы. Разработанный индивидуальный алгоритм предвакцинальной подготовки больных тяжелой хронической крапивницей показал 
эффективность и безопасность подготовки у такой тяжелой категории пациентов к вакцинации от инфекции SARS-CoV-2, которая на 
сегодня является жизненно необходимой.

Ключевые слова: хроническая спонтанная крапивница, триптаза крови, COVID-19, вакцинация SARS-CoV-2, аллергопатология, профи-
лактика, анафилаксия.


